III. declinatio
FŐNEVEK

· lehetnek m, f, n

· szótári alakjuk nem jellemző, a sg. nom. bármilyen végződésű lehet

communitas, -tatis f  közösség
rex, regis m    király
litus, litoris n  tengerpart
KÖZÖS:  a szótári alak genitivusa mindig –is
· tő: mássalhangzós, vagy –i tövűek

gyengén –i tő
1. a parisyllabák (a ragozás minden esetében azonos szótagszámú főnevek)

a sg. nom.= sg.gen. pl. civis, civis m/f polgár, vagy aves, avis f madár
2. sg.nom. s/x végű ÉS sg.gen. több mássalhangzó előzi meg az –is végződést

mons, montis m hegy, arx, arcis f fellegvár, ars, artis f művészet
erősen –i tő
1. semlegesneműek ÉS sg.nom. –e/-al/-ar végűek

mare, maris n tenger, animal –is n állat
Azok a főnevek, amelyek egyik fenti csoportba sem tartoznak, mássalhangzós tövűek.

Az –i tövűek ragozása annyiban különbözik az alap – mássalhangzós – ragozástól, hogy a gyenge –i tövűek esetében 1x, az erősen –i tövűek esetében 4x jelenik meg az –i.

A III. declinatióban a hímnem és a nőnem ragozása megegyezik.

A ragozáshoz szükséges gyököt úgy kapjuk meg, hogy a sg.gen. –is végződését levágjuk, a fennmaradó gyököt ragozzuk a sg. acc.-tól.
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Megjegyzések:

1. semlegesnemben a nom. és acc. mindig megegyezik

2. semlegesnemben a pl.nom. és acc. mindig –a végződést kap

MELLÉKNEVEK

-az esetek nagy részében erősen –i tövűek

lehetnek 1 végűek  pl. ferox, ferocis (m/f/n)  vad
               2 végűek pl. similis 2 (-is végződés=m/f, -e végződés=n) hasonló
               3 végűek pl. celer, celeris, celere
(m+f+n)  gyors
Ugyanúgy ragozzuk őket, mint az erős –i tövű főneveket, csak sg.nom.-ban
az –is végződés levágása után kapjuk meg a gyököt.
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Főnevek melléknevek egyeztetése

vox (III. msh, f) humana (I. f) – emberi hang
rex (III. msh, m) humanus (II. m) – emberi király

nomen (III. msh, n) humanum (II. n) – emberi név
equus (II. m) celer (III. m) – gyors ló

vita (I. f)  brevis (III. f)  - rövid élet

monumentum (II. n) illustre (III. n)  - híres emlékmű
